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Trude Parnas uteluk-
ker ikke at Pharmaq 
kan bli inkludert i 
utvikling av vaksine 
for mennesker. – Sam-
tidig som dette er 
fantastisk spennende, 
er det komplisert å 
finne gode modeller, 
sier fabrikksjefen på 
Skogmo.
Mats Ivar sandMo
mats.ivar.sandmo@namdalsavisa.no

OVERHALLA: Grunnet økt  
legemiddelmangel har flere tatt 
til orde for mer produksjon i 
Norge. Nå har Fremskrittsparti-
et fremmet et forslag, hvor de 
ber regjeringa om umiddelbart 
å gå i dialog med relevante pro-
duksjonsmiljøer og sikre en be-
redskapsavtale for norsk pro-
duksjon av viktige legemidler 
innen 1. juli 2021.

Forslaget skal etter planen 
behandles i slutten av mai.

støtter forslaget
– Legemiddelmangel er dess-
verre økende. Sårbarheten og 
uforutsigbarheten har vist at vi 
er prisgitt andre land for å sikre 
tilgang på de legemidlene vi 

trenger. Dette er en uholdbar  
situasjon, sier leder i Farmasi-
forbundet Irene Hope.

Forbundet støtter forslaget 
om å tilrettelegge for mer  
nasjonal legemiddelproduk-
sjon.

– Vi mener staten umiddel-
bart må gå i dialog med norske 
legemiddelprodusenter med 
tanke på innenlands produk-
sjon av viktige legemidler og 
vaksiner. Staten må bidra med 
garantier og tilskudd slik at pro-
duksjonen kommer i gang så 
snart som mulig, sier Hope.

På Skogmo utvikler og pro-
duserer Pharmaq vaksine for 
fisk i stor skala, og på få år er det 
investert et tresifret millionbe-
løp ved anlegget i Overhalla.

– Har dere i Pharmaq blitt ut-
fordret på muligheten for å utvi-
de virksomheten, sett i lys av le-
gemiddelmangelen i Norge?

– Ja, dette har det pågått dis-
kusjoner og prosesser som vi 
har deltatt i, både politisk og via 
diverse andre organisasjoner – 
som blant annet Legemiddelin-
dustriforeningen (LMI), sier 
Trude Parnas.

mange spørsmål
– Er det aktuelt å utrede mulig-
heten for en slik produksjon i 
Overhalla?

– Vi har meldt inn hva vi har 
av teknologi og prosesser, og 
hatt døra åpen for å vurdere di-
verse samarbeidsformer rundt 
dette, sier Parnas, som ikke leg-
ger skjul på at spørsmålet også 
reiser mange problemstillinger.

" 
Vår bekymring 
er at dette kan 
gå ut over det vi 

allerede holder på med, 
og at det må være tydelig 
skille mellom arbeidet med 
vaksiner for fisk/dyr og 
mennesker.
trude parNas
Fabrikksjef Pharmaq Skogmo

– Samtidig som dette er fan-
tastisk spennende, både med 
hensyn til å kunne bidra i den-
ne krevende situasjonen i sam-
funnet og rent teknologisk, er 
det komplisert å finne gode mo-
deller. Vi er skrudd sammen 
mest mulig optimalt for å pro-
dusere vaksiner for akvanærin-
ga, der vi er en meget stor og 
viktig partner, og fungerer del-
vis også som beredskapsprodu-
sent per nå, forklarer Parnas og 
sier det er flere spørsmål som 
må avklares.

– Hva slags modeller kan vi 
for eksempel se på? Hvordan 
skal dette finansieres – gjen-
nom en årlig støtte? Investe-
ringsmidler? Kan vi besørge de-
ler av prosessen? I dag utvikler 
og produserer vi vaksinen selv 
– vi står altså for hele verdikje-
den. Det er med andre ord lite 
konkret ennå, og det vil i så fall 
ta tid og kreve investeringer. 
Vår bekymring er at dette kan 

gå ut over det vi allerede holder 
på med, og at det må være tyde-
lig skille mellom arbeidet med 
vaksiner for fisk/dyr og men-
nesker, sier Parnas.

Covid-vaksine for aper
Hun mener jobben som de uli-
ke legemiddelfirmaene har 
gjort, med å utvikle vaksine 
mot covid-19, er formidabel.

– Det er en jobb som bare de 
færreste kan klare, sier Parnas.

Pharmaq er del av verdens le-
dende dyrehelseselskap Zoetis, 
som blant annet har utviklet 
covid-19-vaksine for aper. Vak-
sinen kan ifølge avisa The Guar-
dian også brukes på mink, kat-
ter og hunder hvis den blir god-
kjent.

– Hvor stor er forskjellen på å 
utvikle vaksinasjoner for fisk og 
dyr, kontra vaksiner for men-
nesker?

– Det er fellesnevnere i tekno-
logien og de strenge kvalitets-
kravene vi skal produsere un-
der, men samtidig store for-
skjeller rundt krav til klinisk 
testing under utvikling av vak-
sinene. Testregimet knyttet til 
utvikling av vaksiner beregnet 
for mennesker er enda mer om-
fattende. Det å gå over fra å pro-
dusere interne produkter til ek-
stern kontraktproduksjon vil 
også kreve en betydelig tilpas-
ning i organisasjonsstrukturen 
og i hvordan vi fungerer per i 
dag, forklarer Parnas.

Nevnes i ny rapport
I rapporten «Norsk vaksinepro-
duksjon for beredskap og ver-
diskapning – et svar på tverrpo-
litiske utfordringer i bered-

skaps-, helse- og næringspoli-
tikken» blir Pharmaq nevnt 
blant miljøene som kan omstil-
le eller utvide til vaksinepro-
duksjon.

«Pharmaq produserer fiske-
vaksiner og har med sine 110 an-
satte stor vaksineproduksjons-
kompetanse», heter det i rap-
porten som er utarbeidet i sam-
arbeid mellom LMI, LO, NHO, 
Norsk Industri, Industri Energi 
og KLP (Kommune- og Helse-
Norges egne pensjonsselskap).

Av rapporten framgår det at 
vaksineproduksjon er kompli-
sert og stiller krav både til bygg, 
utstyr, produksjonslinjer, tek-
nologi og kompetanse, i tillegg 
til sertifiseringer og regulatoris-
ke godkjennelser.

«Dette er tidkrevende proses-
ser. Et optimistisk anslag fra 
vedtak til produksjon, er en tids-
bruk på minimum 3,5 år, mens 
et mer nøytralt anslag er at det 
trolig vil ta fire til fem år» fram-
går det av rapporten.

Om Frps forslag får flertall i 
Stortinget i mai, vil likevel ikke 
en ny norsk vaksinefabrikk 
spille noen betydelig rolle i pro-
duksjonen for å få kontroll på 
covid-19-pandemien.

«Vi bør imidlertid stå best mu-
lig rustet neste gang Norge og 
verden står overfor en liknende 
situasjon, gjennom  
beredskapsproduksjon. Fabrik-
ken skal også produsere vaksi-
ner i en normalsituasjon gjen-
nom kontraktproduksjon, både 
pre-kommersielt og kommersi-
elt» mener samarbeidspartner-
ne bak rapporten. 

Kanskje kan trude 
og kollegene på  
skogmo bidra til  
vaksiner for mennesker

vaKsiNer FOr dyr KONtra meNNesKer:  – Det er fellesnevnere i teknologien og de strenge kvalitetskravene vi skal produsere under, men samtidig store forskjeller 
rundt krav til klinisk testing under utvikling av vaksinene, sier fabrikksjef hos Pharmaq på Skogmo, Trude Parnas.  FOtO: BjørN tOre Ness

Kanskje kan Trude og kollegene på Skogmo bidra til
vaksiner for mennesker 


